# 基于顾客价值的在线旅游企业差异化战略研究

Jiyu Guke Jiazhi De Zaixian Lüyou Qiye Chayihua Zhanlue Yanjiu

李东娟 著



中国社会科学出版社

# 基于顾客价值的在线旅游 企业差异化战略研究

Jiyu Guke Jiazhi De Zaixian Lüyou Qiye Chayihua Zhanlue Yanjiu

李东娟 著



#### 图书在版编目 (CIP) 数据

基于顾客价值的在线旅游企业差异化战略研究/李东娟著.

一北京:中国社会科学出版社,2015.4

ISBN 978 -7 -5161 -5999 -6

I. ①基… Ⅱ. ①李… Ⅲ. ①旅游企业—企业管理—研究—中国 W. ①F592. 6

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2015)第 081342 号

出版人 white and the 出 社 北京鼓楼西大街甲 158 号 址 100720 邮 编 XX 址 http://www.csspw.cn 发行部 010-84083635 门市部 010-84029450 销 新华书店及其他书店 经 印 刷 北京市大兴区新魏印刷厂 订 廊坊市广阳区广增装订厂 装 版 次 2015年4月第1版 次 2015年4月第1次印刷 印 本 710×1000 1/16 开 印 张 10.5 页 2 插 字 数 176 千字 定 价 35.00 元

凡购买中国社会科学出版社图书,如有质量问题请与本社发行部联系调换 电话: 010-84083683 版权所有 侵权必究

#### 本著作获得

中南民族大学中央高校基本科研业务费专项资金项目(CSQ13015)资助

The Project was Supported by the Special
Fund for Basic Scientific Research of Central Colleges,
South-Central University for Nationalities

表。本书采用3种数据收集方式,选取北京、上海、南京等7个调研地域,共回收有效问卷320份。然后运用统计分析软件,遵循科学的研究程序,对收集的数据进行实证分析,通过建立结构方程模型,检验了顾客价值导向的差异化对在线旅游企业经营绩效的影响路径。

在理论分析和实证研究基础上,本书得出以下结论:

- (1) 差异化的优势来源于差异化对顾客价值的创造和企业对差异化成本的控制。差异化的收益产生于差异化创造的顾客价值,进而由顾客创造企业绩效;差异化的优势还体现在企业对差异化成本的控制,虽然,差异化可能会导致成本的增加,而在现代社会,随着信息技术的应用,差异化也并非意味着成本的必然增加,通过一些新型技术,企业完全可以在差异化的同时实现低成本。因此,差异化优势来源于差异化的收益大于差异化的成本。
- (2) 差异化从产品价值、成本价值、服务价值和情感价值四个方面 对顾客价值施加影响。本书结合前人研究成果,提出了差异化对顾客价值 影响的四个维度:产品价值、成本价值、服务价值和情感价值。本书认 为,差异化对顾客价值的影响,首先,体现在产品的功能、质量等产品要 素对顾客产生的独特价值体验;其次,表现在顾客能够以比较合适的价格 购买到超值的产品或服务,顾客感知成本支出与利益获得之间的比例降 低,即为成本价值;再次,差异化注重为顾客提供全方位服务,以服务增 强价值体验,因此差异化会影响顾客感知服务价值;最后,差异化对品 牌、企业形象等方面具有提升作用,同时差异化更加注重培养与顾客的情 感联系,因此,差异化会增加顾客感知的情感价值。
- (3) 差异化对顾客价值具有正向影响作用。本书用产品价值、成本价值、服务价值和情感价值四个维度来度量顾客价值。实证研究结果表明,差异化对顾客价值的四个维度均有正向影响作用,且都达到显著水平,但影响程度不同。影响程度从高到低依次是:产品价值、服务价值、情感价值、成本价值。这意味着,首先,产品满足独特价值需求的能力是顾客最看重的;其次,与提供产品相对应的服务,良好的服务对增强顾客满意具有重要作用;再次,企业品牌、企业形象、顾客关系管理、鼓励顾客参与等方面的差异化,能够激发顾客对企业价值的认同,从而对企业产生独特的情感依赖和品牌忠诚;最后是差异化对顾客感知成本价值的影响充分说明,差异化并非意味着成本的必然增加,合理地控制差异化的成

本,同样可以为顾客创造物超所值的价值体验。

- (4) 顾客价值对企业经营绩效具有正向影响作用。实证研究结果表明,以产品价值、成本价值、服务价值和情感价值度量的顾客价值对用销售增长率、利润增长率和市场占有率三个指标度量的企业经营绩效具有正向影响作用,且达到显著水平。研究结果说明,能够满足顾客需求的产品功能、质量等方面是促进顾客产生购买行为的主要因素;而当顾客对于企业的理念与形象产生价值认同时,顾客对于企业及其提供的产品具有较强的品牌依赖感,最终将获得的情感价值转化为企业价值;服务具有较强的价值增长作用,会增强顾客满意、产生顾客忠诚,然后由获得了价值增值的顾客为企业创造经营绩效;当顾客感觉购买到的产品价格合理、具有较高性价比的时候,顾客就获得了成本价值,追求高性价比的购物经历是消费者的共性,会促进顾客不断为企业创造价值。
- (5) 顾客价值在差异化战略与企业经营绩效之间起中介作用。实证结果表明,产品价值、成本价值、服务价值及情感价值在差异化战略与企业经营绩效之间均起到部分中介作用。这说明,企业差异化必须以顾客价值为导向,不能体现顾客价值的差异化不会对企业创造价值。而顾客价值具有多维性,企业差异化战略创造企业经营绩效的能力,来源于差异化创造顾客价值各维度的能力。

在实证研究结论基础上,本书从在线旅游企业实施差异化战略的路径 以及差异化的成本控制两个方面提出在线旅游企业差异化战略的构建策 略。具体来说,本书从产品差异化、服务差异化和情感要素差异化三个方 面提出了在线旅游企业差异化的战略路径。从利用信息技术化解管理成 本,创新商业模式缩减企业成本,构建战略联盟降低竞争成本,应用新型 营销手段降低营销成本四个方面提出了在线旅游企业差异化的成本控制 策略。

本书的创新之处主要表现在以下四个方面:

(1)构建了基于顾客价值的差异化对在线旅游企业经营绩效的影响 机理模型并进行了实证检验。本书在深度分析差异化优势形成机理、顾客 价值及差异化对顾客价值影响基础上,构建了"差异化战略—顾客价 值—企业经营绩效"的理论模型,并以在线旅游企业为研究对象,对构 建的理论模型进行了实证检验。在研究内容上,丰富了竞争战略和顾客价 值的理论框架;在研究对象上,选择新生代的在线旅游企业作为研究对 象,突破了传统,具有一定的实践创新性。

- (2) 拓展了顾客价值结构维度。本书在以往学者对顾客价值研究基础上,将顾客价值划分为产品价值、成本价值、服务价值和情感价值四个维度,并改变了以往的研究将成本设置为顾客价值的反向影响关系的做法,将成本"价值化"。
- (3)编制了研究测量量表。在借鉴国内外关于差异化战略、顾客价值、企业经营绩效研究成果基础上,结合在线旅游企业的实际情况,并利用深度访谈法,开发了本书的测量量表,并对量表进行了信度和效度检验。新的量表的开发在一定意义上推进了企业竞争战略和顾客价值的相关研究,对研究在线旅游企业的战略实践具有一定的现实意义。
- (4)提出了顾客价值导向的在线旅游企业差异化战略的构建策略。本书结合实证研究结果,从在线旅游企业实施差异化战略的路径以及差异化的成本控制两个方面提出在线旅游企业差异化战略的构建策略。这些策略建议对于指导在线旅游企业实施基于顾客价值导向的差异化战略具有现实意义。

关键词: 顾客价值 在线旅游企业 差异化战略

#### **Abstract**

With the popularization of tourism development, the progress of information technology and the Internet, online travel industry has been developed rapidly, online tourism products in China is increasingly becoming an important consumption patterns of consumers. Although online tourism in China has maintained a high growth rate, but the penetration of online tourism in tourism industry is not high, it has a huge space for future development; at the same time, along with the further popularization of intelligent mobile phone, online tourism will gradually turn from the Internet to the mobile Internet, which will provide greater space for development of online travel industry. However, at the same time, the online travel industry in our country is in the homogenization of products, mutual imitation, vicious price war competition situation, bad competition mode can not meet the real needs of customers, and it can not realize the value of the enterprise too. As the development of economy and society, the customer's role has changed fundamentally, customers are no longer the passive role of consumers, their need for products and services are more changeable, harsh and personalized, and they are from price sensitive gradually to a value sensitive, so differentiated products or services can reflect customer value more than just low price. Facing the unprecedented pressure of competition, only through innovation and differentiation, the enterprise can attract new customers and retain old customers and win the competitive advantage finally. In this context, the online travel enterprises should change management ideas, be out of the "price war" low - end competition dilemma, provide more value for customers and enterprise itself with differential operation. The purpose of this study is to reveal and demonstrate the interrelationship of the online travel enterprise differentiation strategy and its performance, and to propose implementation

tactics of differentiation strategy of online tourism enterprises, it will be in order to guide strategic practice of online tourism enterprises.

Based on summarizing and analyzing on the results of previous studies, this paper first analyzes the properties and advantages of online tourism enterprises differentiation. At the same time, it puts forward the concept of customer value and its main content, and analyzes the customer value of online travel enterprise in detail, this paper puts forward that the customer value of online travel enterprise includes four aspects, which are product value, cost value, service value and feeling value. On this basis, the paper analyzes the relationship of differentiation and performance of online tourism enterprises from theory, constructs the theoretical model for the relationship between the customer value oriented differentiation strategy and its performance of online travel company. Based on the existing scale, combined with the actual situation of online tourism enterprises, and using the way of depth interview, through strict process of the interview team discussion, amendments and additions repeatedly, this paper forms the final research measure table. This study uses 3 data collection methods, chooses Beijing, Shanghai, Nanjing and other 7 research areas, and it collects a total of 320 valid questionnaires. Then through using SPSS 17 and AMOS 17 statistical analysis software, and following the scientific research process, this paper makes an empirical analysis and through the establishment of structural equation model, it analyzes the path of impact of customer value oriented differentiation strategy and its performance of online tourism enterprises.

Based on theoretical analysis and empirical research, this study draws the following conclusions:

(1) The advantage of differentiation strategy comes from the customer value created by differentiation and low cost controlled by enterprise itself. The revenue of differentiation strategy is generated from the customer value created by differentiation, and then the customers create business performance; the advantage of differentiation strategy is also reflected the cost control of the enterprise, although differentiation strategy may lead to increased costs, but in the modern society, with the application of information technology, the differentiation strategy does not mean that the cost will increase inevitably, enterprises can also re-

alize low cost when carrying out differentiation strategy through a number of new technologies. So, the advantage of differentiation strategy comes from that the revenue created by differentiation strategy exceeds the difference of cost.

- (2) The differentiation strategy has influence on customer value from four aspects, which are product value, cost value, service value and feeling value. Connected with the research findings by predecessors, this paper puts forward four dimensions of impact of differentiation strategy on customer value; the products value, cost value, service value and feeling value. The view of this article is that the product elements including product function and quality is the first effect which is effected by the differentiation strategy; secondly, the customer value is in the super value product or service which purchased by customer with appropriate price, and so the comparison between customer perceived cost and benefits is to reduce, which is the customer cost value; thirdly, the differentiation strategy emphasizes to provide customers with a full range of services, it enhances customer value experience with good services, so the differentiation strategy can influence customer perceived service value; finally, differentiation strategy is important for the brand and corporate image promotion, and meanwhile the differentiation strategy pays attention to the cultivation of the relationship with customers and corporate, therefore, differentiation strategy can increase customer perceived feeling value.
- (3) The differentiation strategy has a positive effect on customer value. This paper measures customer value with four dimensions, which are product value, cost value, service value and feeling value. The empirical results show that, the differentiation strategy has positive influence on the four customer value dimensions, and the extent of influence all reaches the significant level, but the degree is different. The influence degree from high to low is product value, service value, feeling value and cost value. This means that the ability the product itself to meet the unique needs of customer is most important; and secondly, it is the corresponding service, good service has important role on customer satisfaction; thirdly, it is the difference of brand, corporate image, customer relationship management, which can stimulate customer identification to the value of the enterprise, so make the customer create an unique emotional

dependence and brand loyalty to enterprise; last, differentiation strategy doing effect on customer perceived cost value shows that differentiation strategy does not mean that the cost will increase inevitably, with reasonable control of the cost, it can also create super value for customer.

- (4) Customer value has a positive effect on business performance. The empirical results show that, the customer value measured with product value, cost value, service value and feeling value has a positive effect on business performance which is scaled with sales growth, profit growth and market share, and the degree reaches significant level. Research results show that; the product function and quality which meet the customer needs is the main factor to promote customer purchase behavior; when customer has value identity with the idea and image of enterprise, the customer will produce a strong brand dependence for enterprise and their products, and the customer will eventually get the feeling value into the value of enterprise; service has strong action of value increase, it will enhance customer satisfaction, customer loyalty, and then the customer who get value increase will create performance to business; when customer buys products at reasonable prices, and it is high cost - effective, and then the customer can get cost value, the pursuit of cost - effective shopping experience for consumers is common, which will promote the customers continue to create value for the enterprise.
- (5) Customer value plays a mediating role between the differentiation strategy and business performance. The empirical results show that, product value, cost value, service value and feeling value plays a partial mediating role between the differentiation strategy and business performance. It shows that the differentiation strategy must be oriented by the customer value, it will not create value to the enterprise when the differentiation strategy can not reflect the customer value. And customer value is multi dimensional, the ability of differentiation strategy to create business performance comes from the ability of differentiation creating various dimensions of customer value.

Based on the empirical results, this study proposes measures of differentiation strategy of online travel enterprise from two aspects: discuss the path of implementing the differentiation strategy and control the cost of differentiation. Specifically, the study proposes strategy path from three aspects of product differentiation, service differentiation and feeling factors differentiation of the online tourism enterprises differentiation strategy. And this paper proposes four ways to control cost, which are, controlling management cost through the use of information technology, reducing business cost through business model innovation, reducing competition cost through constructing strategic alliance and cutting down marketing cost through applying new marketing means.

The innovation of this research mainly displays in the following four aspects:

- (1) This paper constructs the mechanism model of differentiation strategy oriented by customer value acting on the online tourism business performance and does empirical test to examine it based on the depth analysis of the formation mechanism of differentiation advantage, customer value and differentiation effect on customer value, this paper constructs the theoretical model of "differentiation strategy customer value business performance", and with the online travel business as the research object, it does empirical test for examining the theory model. In research content, this paper enriches the theoretical framework of competitive strategy and customer value; on the object of study, this paper chooses the new generation of online tourism enterprises as the research object, it breaks through the traditional practice, and has certain innovation.
- (2) This paper expands the structure of customer value dimensions. Based on the previous studies of customer value, this paper divides customer value into four dimensions of product value, cost value, service value and feeling value. And it changes the past research way that makes cost as the reverse effect of customer value, on the contrary, make it "the cost value".
- (3) This paper proposes measurement scales. On the basis of a differentiation strategy, customer value and business performance research achievements at home and abroad, combined with the actual situation of online tourism enterprises, through using the depth interview method, the paper develops the measurement scale of this research, and then test the reliability and validity of the scale. The development of the new scale will promote the research on business competitive strategy and customer value in a certain sense, and has a cer-

tain practical significance to study strategic practice of online travel company.

(4) This paper puts forward the tactics of online travel company in the customer value oriented differentiation strategy. Based on the empirical results, this study proposes measures of differentiation strategy of online travel enterprise from two aspects: discuss the path of implementing the differentiation strategy and control the cost of differentiation. These tactics have the practical instruction significance for the implementation of differentiation strategy based on customer value in online travel company.

**Key Words:** customer value; online travel business; differentiation strategy

## 目 录

第一	章	导论		1
	第一	节	研究背景及研究意义	1
		_	研究背景	
		=	研究意义	
	第二	节	研究拟解决的问题及内容安排	8
		_	研究拟解决的问题	8
		=	研究拟解决的问题······· 内容安排 ······	10
		Ξ	主要创新点	
	第三	节	技术路线和研究方法	
		_	技术路线	12
		_	研究方法	12
	本章	小结		14
第二	章	相关	文献综述	15
	第一	节	顾客价值研究综述	
		-	关于顾客价值内涵的界定	15
		二	关于顾客价值测量的研究	20
		Ξ	顾客价值对企业经营绩效影响的研究	23
		四	顾客价值研究述评	24
	第二	节	差异化战略研究综述	24
		-	差异化概念及其内容研究	24
		=	差异化战略与企业绩效关系研究	26
		Ξ	差异化战略研究述评	
	第三	节	在线旅游企业战略研究综述	28

#### • 2 • 基于顾客价值的在线旅游企业差异化战略研究

		_	在线旅游行业发展研究综述	28
		=	在线旅游企业战略研究综述	32
		Ξ	在线旅游企业战略研究述评	35
	本章	小结		36
第三	章	在线	旅游企业的差异化与顾客价值分析	37
	第一	节	在线旅游企业差异化分析	37
		-	差异化的性质	37
			差异化的优势分析	
	第二		在线旅游企业的顾客价值分析	
		_	顾客价值的内涵	45
		=	在线旅游企业的顾客价值分析	46
	本章	小结		50
第四	章	差异	化与在线旅游企业经营绩效关系的理论分析	51
	第一	节	理论模型构建	51
		_	在线旅游企业差异化对顾客价值的影响	51
		_	顾客价值与在线旅游企业经营绩效的关系	56
		Ξ	差异化对在线旅游企业经营绩效的直接影响	57
		四	顾客价值的中介作用分析	58
	第二	节	概念模型与假设小结	59
	本章	小节		
第五			化与在线旅游企业经营绩效关系的实证分析	
	第一	节	研究设计	
		_	量表设计	
			变量测度	
		Ξ	数据收集	69
			数据分析方法	
	第二	节	数据分析与假设检验	75
		_	描述性统计分析	75
			信度检验	

				- 11																_
		Ξ																		
		四	结	构方	程	模型	型与	假	没自	勺检	验		• • • • •					 		84
	第三	节	结	果分	析	与计	讨论				•••	• • • •						 		97
		_	实	证研	究	结具	果总	结										 		97
		=	结	果讨	论	与分	分析				•••							 		97
	本章	小结							• • • •			•••						 	1	01
第六	章	在线	旅	游企	<b>业</b>	差	异化	战	略白	勺松	建	策	略…	••••	• • • • •	••••		 	1	02
	第一	节	左:	结核	滋	△;	1) 羊	早人	ルよ	七四久	政	么.						 	1	02
	7.	_																		
		_																		
		_	1																	
		Ξ																		
	第二	节	在	线旅	游	企	止差	异个	化台	勺成	本	控	制策	略			• • • • •	 	1	18
		_	利	用信	息	技力	术,	化	解作	<b></b>	成	本		• • • •		••••		 	1	18
		_	创	新商	业	模を	式,	缩	咸红	下小	成	本						 	1	19
		Ξ	构	建战	略	联』	盟,	降1	低多	竞争	成	本				••••		 	1	21
		四	应	用新	型	营铂	消手	段,	13	& 低	营	销	成本	····				 	1	22
	第三	节	研	究结	论	和石	开究	展	望·							,		 	1	26
		_	研	究结	论							•••						 	1	26
		_	研	究不	足	和石	开究	展	望.									 	1	29
	本章																			
	7-7	14.79																	•	J1
附录	75	- <del> </del>	125																1	22
5.05		35 35 5 5																		
参考																				
后记							• • • • •				• • • •	• • • •		• • • • •			• • • • •	 	1	47

### 表目录

表1-1	我国主要在线旅游企业新模式展示	
	(以在线酒店预订为例)	. 5
表 2-1	国内外学者对顾客价值概念的研究	19
表 2-2	汉尼和费利克斯的酒店顾客价值	22
表 2-3	差异化研究概述	26
表 2-4	2013 年美国在线旅游企业排名	30
表 4-1	本书理论假设汇总	
表5-1	差异化战略测量项目	
表5-2	在线旅游企业顾客价值测量	
表5-3	企业经营绩效指标研究综览	68
表 5-4	在线旅游企业经营绩效测量题项	69
表5-5	顾客价值导向的在线旅游企业差异化	
	对企业经营绩效的影响	
表5-6	本书采用的拟合优度判别指标及其标准	75
表 5-7	样本基本特征统计分析 (N=320)	
表5-8	变量描述性统计分析	78
表5-9	量表的 CITC 分析和内部一致性	
	信度检验结果 (N=320)	80
表 5-10	差异化战略量表的 KMO 和 Bartlett 检验结果 ······	81
表 5-11	差异化战略量表的探索性因子分析结果	82
表 5-12	顾客价值量表的 KMO 和 Bartlett 检验结果 ······	82
表 5-13	差异化影响在线旅游企业顾客价值量表的探索性因子	
	分析结果	83
表 5-14	企业经营绩效量表的 KMO 和 Bartlett 检验结果 ·······	
表 5-15	企业经营绩效量表的因子分析结果	84